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Относно: Заплаха за националната сигурност, както и за живота, 
здравето и поминъка на населението в поречието на река 
Драговищица на територията на Република Сърбия и на Република 
България 

 
УВАЖАЕМИ дами и господа, 
 С настоящото писмо Ви информираме, че сме получили нова информация по случая с мината за малко  
мед, олово и това онова - "Грот" в района на Босилеград, Република Сърбия. За рисковете, които тази мина 
поражда ведно с другите мини в района на Босилеград - Подвирови и нейното разширение, двете бъдещи 
мини за злато в района на селата Любата и Тлъмино с възложител Медголд, сме уведомявали повечето от Вас 
през годините много повече от многократно и досега не сме Ве видяли да свършите каквото и да било, освен 
едно голямо Нищо. Специално за катастрофата, причинена от Подвирови, можете да се запознаете от следния 
линк, само като разгледате прикачените снимки и линкове: 
https://dams.reki.bg/uploads/Docs/Files/ESPOO_COMMITTEE_COMPLAINT_BOSILEGRAD.pdf 
 Също така на повечето от Вас вероятно Ви е известно, че при изпълнение на целите, заложени в устава 
на сдружение Балканка, ние многократно сме правили инспекции в района на мината Подвирови на 
Караманичката река в Сърбия и доста често сме водили български медии.  
 Разбира се, поради бездействието от страна на българските власти и най-вече на МОСВ досега, 
арогантността на сръбските отровители на българските реки стигна дотам, че дори да нападнат екипа на БНТ 
през 2021 година, когато ги заведохме да снимат въздействието от мината Подвирови. Ето Ви филм за 
събитието, излъчен от БНТ: 
https://www.youtube.com/watch?v=IOog2avG7bE 
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 В горния филм на БНТ е показано И какво става в района на град Бор, където прочутата мина за мед 
трови зловещо Борска река, а оттам отровите стигат до Тимок и са предизвикали екологична катастрофа в 
района на Брегово у нас, за която органите на МОСВ си траят като комунисти на разпит, сякаш проблемът не 
съществува въобще. Бездействието им по казусите в Босилеград и Бор, а така също и по случая с мината 
Иловица-Штука в района на Струмица - Македония, се квалифицира като престъпление по чл.282 от НК, тъй 
като страната ни е член на Конвенцията за оценките за въздействие в трансграничен контекст /от Еспоо/ и 
тази Конвенция им дава редица възможности за реакция и натиск върху страните на произход на 
замърсяването, обаче нашичките педпочитат да си траят, за да не си създават допълнителна работа, която да 
пречи на кръстословиците, кройките и гоблените им! 
 Ето защо се налага сдружение Балканка да пише нотификации до ИК на Конвенцията от Еспоо и до ГД 
Околна среда на ЕК, без да срещаме и грам подкрепа от МОСВ, а точно обратното - само се опитват да 
замазват проблемите! 
 
 Конкретен повод за настоящия сигнал е молба до нас от Сдружение "Еко Сурдулица", с което 
можете да се запознаете в Приложение №1 към настоящия сигнал.  
 Молбата съдъжа уведомление за това, че мината Грот /бивша Благодат/ в района на Крива фея над 
Босилеград продължава да замърсява водите във водосбора на Драговищица на територията на Сърбия, а 
оттам и у нас. Прикачили сме към този сигнал две снимки на отровената Любатска река, за да видите. 
 Освен това сме уведомени за предстоящото разширение на мината Грот с участък Кула-Грот, за 
което е проведена някаква процедура по ОВОС в Сърбия още през март 2019г., но разширението започва едва 
сега. Можете да откриете техническото описание на този нов участък на следния линк: 
https://drive.google.com/file/d/1LOEWVmjwU1PO0JCRkgBEfJhTaIQmtyiG/view?fbclid=IwZXh0bgNhZW0CMTAAA
R2KRwlUANfKzpS6PBpxheenLF7WN93JsnEXHw6i5tv007exg9xWQP3jj9c_aem_ATpWYj0gbG_DJ9wXNcxi8JSejsL8o
OeAC7aH0wzfvDZaKNx0uI9jqbxXjIH_BJjRaekP2kynpH3OXEA2J1oOAtu- 
 
 Самия доклад по ОВОС за това разширение на мината Грот се открива на следния линк: 
https://www.ekologija.gov.rs/sites/default/files/procena_uticaja/Studija_EIA_Grot.pdf 
 
 Освен горното Ви уведомяваме, че Министерство на Рударството и Енергетиката на Сърбия е издало 
разрешение за търсене и проучване на олово, цинк и това онова в още един участък - "Плоча", северно и 
източно от рудното поле Благодат на мина Грот, което ще откриете в Приложение №2. 
   
 И ето сега един сръбски документ за въздействието на Грот върху подземните и повърхностните води, 
който се открива на следния линк: 
https://scindeks-clanci.ceon.rs/data/pdf/0354-2904/2017/0354-29041731085S.pdf 
 
 От университета в Белград също беше проведено едно проучване на състояноето на повърхностните 
води в община Босилеград и резултатите бяха отчайващи. Изпращали сме И това проучване на МОСВ, и те не 
си мръднаха пръста! 
 
 Освен горното Ви уведомяваме също така, че видно от приложените снимки на Любатската река, 
замърсяването на повърхностните води от Грот продължава непрестанно и досега. Отровите от флотацията и 
насипищата се изливат директно в реките Църна-Мусулска-Любатска, на последната от които в село Горна 
Любата е изградено водохващане. От него отровите отиват в Лисинското езеро, а оттам с помпи поотцедената 
и утаена вода се изпомпва във Власинското езеро, след което се излива в реките из Поморавието на 
територията на Сърбия към Сурдулица, Владичин хан и т.н. Между другото, това означава, че сърбите ни 
крадат водата, обаче пък ние от своя страна им крадем много повече във водосбора на Нишава, та затова си 
траем по този въпрос.  
 При високи води отровите от Грот преливат през водохващаането в Горна Любата и идват към нашата 
територия, НО това не е най-големия проблем. Най-големият ПРОБЛЕМ е, че както всяко друго 
хвостохранилище, Лисинското езеро бавно и постепенно се запълва със зловещи отрови, които някой ден ще 
го запълнят догоре и тогава езерото ще бъде изпуснато някоя нощ към България, предизвиквайки неописуема 
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екологична катастрофа в поречието на Драговищица и на Струма, при сливането на които се намират десетки 
кладенци за питейна вода на община Кюстендил.  
 
 А още по-големият ПРОБЛЕМ е, че по тези въпроси няма нито една дума в Плана за Управление на 
Речния Басейн в Западнобеломорски Район у нас, да не говорим, че при изготвянето на Плана за Управление 
на Речния Басейн в Сърбия нашето МОСВ беше поканено от сърбите, но отказа да вземе участие в 
екологичната му оценка в трансграничен контекст по реда на Протокола за ЕО към Конвенцията от Еспоо, 
въпреки нашата настойчива покана! По този начин и засегнатото население на нашата територия /например в 
община Кюстендил/ беше лишено от възможността да участва в общественото обсъждане на първия ПУРБ в 
Сърбия. И в момента никой не знае докъде са се натрупали отровите в Лисинското езеро и дали 
източването му към Босилеградско и към нашата територия няма да се случи утре!!! 
 
 Трябва да се отчита също така, че населението на Босилеградския край си е българско и че сърбите 
тровят нашите хора с единствената цел районът да се обезлюди напълно, за да могат да тровят още по-
необезпокоявано. Основен играч в това упражнение е кметът на Босилеград Владимир Захариев, свързан със 
сръбските служби, за да продава своите хора. И всичките описани отровни дейности са допуснати БЕЗ 
никакви оценки на въздействието в трансграничен контекст, пред широко затворените очи на МОСВ!!?  
 
 Обръщаме внимание на ДАНС и на прокуратурата, че нашето МОСВ не е предприело каквито и да 
било действия по реда на Конвенцията от Еспоо и по Протокола за ЕО в трансграничен контекст, каквито би 
трябвало да са предприети, а пък не са! Така например, те трябваше да се възползват от възможностите, 
уредени в Конвенцията, и да влязат във връзка и преговори със сръбските власти, което досега беше сторено 
фиктивно на два пъти - от Нено Димов и от Борислав Сандов като министри. На два пъти бяха подписвани 
някакви си хартии, наречени договори за сътрудничество, от които никакво сътрудничество не произтече. При 
това положение МОСВ, а не ние, трябваше да информира както ИК на Конвенцията от Еспоо, така и Главна 
Дирекция Околна среда на Европейската Комисия по всичките случаи на настоящи и бъдещи трансгранични 
замърсявания в Македония - Струмица, и в Сърбия - Босилеград и Бор.  
 Това бездействие означава неизпълнение на служебни задължения в неследваща се облага за трети 
лица, от която могат да настъпят не само немаловажни, ами даже огромни щети за живота, здравето и 
поминъка на населението по поречието на Струмешница у нас и в Македония /което също си е българско, ако 
ни питате нас/, както и в поречието на Драговищица и на Тимок у нас и в Сърбия.  
 
ИСКАНЕ: 
 Моля, ДАНС и прокуратурата да извършат проверка по този сигнал и да предприемат необходимите 
действия така, че органите на МОСВ най-после да започнат да си изпълняват задълженията, вменени им от 
закона и от международните конвенции, по които България е страна, а от лицата в МОСВ, отговорни за 
бездействието по описаните случаи, да бъде потърсена наказателна отговорност по член 282 от НК!  
 Разбира се, още едно от средствата за въздействие е България да настоява пред ЕК всякакви 
предприсъединителни фондове за Сърбия и за Македония да бъдат спряни, докато проблемите със 
замърсяванията не бъдат решени трайно и окончателно! И ако органите, адресирани в този сигнал, не 
предприемат необходимите действия, ние ще имаме грижата за това, но тогава ще бъде поставен въпросът: 
Защо българите в чужбина се обръщат за помощ към нас, а не към уж "компетентните" органи, които 
взимат заплатите си от нашите данъци, след като ние им вършим работата?! Не че не сме го правили и 
досега, и не че няма да продължим, но така се налага да излагаме и държавата ни, която напоследък никаква 
я няма въобще. 
 
 Безспорно е също така, че когато някой ден бъдат изтровени всичките описани реки, особено след 
като се изпусне Лисинското езеро, този сигнал ще бъде изпратен до всички медии у нас и ще бъде четен от 
цялото общество! Вярвам, всички Вие нямате никакви основания да се съмнявате в нашите безкрайни 
комуникационни възможности... 
 
Предварително благодаря за разбирането и съдействието на всички. 
Сдружение Балканка, гр.София 
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                          Съставил:           
        Член на УС / инж. Димитър Куманов / 

Дата 22.04.2024г.        
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